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„Táborky“. Pro místní návštěvníky jsou synonymem těšení se na půlku září, pro
přespolní lákadlemk výletu, pro zahraniční hosty zase znakemzdejší jedinečnosti.

Táborskásetkáníslaví30ročníků.Kolikkaždoročněpřineslapříhod,zážitků,radosti?
Jsouopakovanýmnositelemtoho, co je vyjádřenov jejichnázvu– lidsképospolitosti.

Nevždybylaakcepodobněrozsáhláanebylapověstnáažzavzdálenějšímihumny.
Protopatřívelkýdíkvšemosobnostemstojícímuzroduavývojetétooriginálníměstské
slavnosti.Nebylo jednoduchéučinitkrokdoneznámaapostupněmixnovýchnápadů
prosadit auvést v život. Se spoustouotázekvzádech - jak vše správně zorganizovat,
jakoudát akci formu, jak vše lidé přijmou?

Na začátku současného funkčního období jsme si ve vedení radnice vetkli
úkol strážit odkaz Táborských setkání formou ustanovení Dramaturgické rady
festivalu.Vnísesešliodborníci,kteřímajícoříci jakkuměleckéúrovniakce,takk jejímu
hladkému produkčnímu zajištění. S ambicí, aby zdejší „Setkání“ byla nadále
životaschopnáaodolalatlakůmnapřípadnouerozikvality.

Loňský ročník stejně jako celý svět ovlivnila epidemie koronaviru. Táborská
setkáníměla „úspornější" formát. Částečně jiná bude i skladbaprogramu letošního
festivalu. Co naplat. Věřme, že nám virus nevezme ten hlavní motiv – potkat se
v Táboře.Avpříštímroce,doufejme,užnaviděnouzasevplnéformě!

Následující sborníčekmázacíl přinésthrsti vzpomínekdosavadnězúčastněných
sukázkamigrafikyplakátůadobovými fotkami. SnadVámzpříjemní letošní jubilejní
ročník a pamětníkůmoživí pěkné vzpomínky s úsměvemna rtech.

Užijmesi třidnysetkávánía„Táborkám“třikrátsláva!

Štěpán Pavlík
starostaměsta

Úvodní slovo starosty



Jsemrád,že jsemmohlbýtuzrodufestivaluTáborská
setkání.Dnes jsou takovétoměstské slavnosti nejen
vevšechbývalýchokresníchměstech, alepodobné
festivaly se konají i vmenšíchměstech adokonce
i na vesnicích.

NázevTáborskásetkánívzniklproto,žepůvodní
myšlenkabyla setkání tří konfesí. Křesťanství, prote-
stantskéa reformní církvea judaismus.HoraTabor
(Mount Tabor - Kfar Tavor) vGalilei je významná jak
pro historii židovskéhonároda, tak pro křesťanství.
ČeskýTábor jedůležitýpro reformní církve.Protona
prvníTáborská setkáníbylypozváni i zástupci obce
KfarTavora izraelskývelvyslanec. Součástí programu
prvníchročníkůbyla iekumenickábohoslužbanahoře
Tábor,kterásetéžnazýváBurkovákanacházíseuobce
NemějiceaDražíčnaBechyňsku,nebonahořeBeránek
uMladéVožice,kterájetakéspojenashusitskýmhnutím.

TermínkonáníTáborských setkáníbyl stanoven
nadruhývíkendvzáří, protožedruhývíkendvzáří se
vceléČeskérepublicekonajíDnyevropskéhodědictví
(EuropeanHeritageDays) podle doporučení Rady
Evropy. JakopředsedaSdruženíhistorickýchsídelČech,
MoravyaSlezskaasoučasněnárodníkoordinátor této
aktivity jsemmělmožnost tyto dva eventy propojit.
Proto je vždy nedělní programTáborských setkání
věnovánprávě této aktivitě – původněoznačované
jakoDenotevřenýchdveří památek.

Prvníhoročníkuseúčastniloasi3000lidíavládla
určitá nedůvěra k této aktivitě. Již další rok se počet
návštěvníkůblížil20000.Měljsemobavy,žeudržování
stále stejného schématu oslav bude návštěvníky
odrazovat odúčasti. V tom jsemsemýlil. Že si lze
udržetnávštěvníky ibezzásadníchzměnprogramu,
jsemsepřesvědčil, když jsemnavštěvoval jakohost

NaumburgskéTřešňovéslavnosti,kterésekonajímožná
už60nebo70letasestálestejnýmprogramem(jsou
spojeny s pověstí o husitském vojsku vedeném
ProkopemHolým, které totoměsto ušetřilo před
zkázou, kdyžmladé dívky s třešňovými ratolestmi
přišlyotopožádatvojevůdce).DelegacezNaumburgu
jetéměřpravidelnýmúčastníkemTáborskýchsetkání.

Jsemrád,žesiTáborskásetkáníudržujípověstjedné
znejvětšíchměstskýchslavnostívČeskérepublice. Jako
vysokoškolský učitel cestovního ruchu záměrně
kladudůraz také napředmět eventmanagement,
protože takovéto eventy jsoudnes nejdůležitějším
nástrojemmarketingové podpory dalšího rozvoje
cestovního ruchu.

Táborskásetkánímajíještějednopozitivum.Díky
tomutofestivaluseposílilyvztahyspartnerskýmiměsty
astalysehlavnímimpulsemprovznikčesko-německého
Společenstvíměstshusitskouminulostíatradicí.

Ideou Táborských setkání bylo otevřít se světu
a pozvat svět k nám.Než začneme procházet cestu
vzniku Táborských setkání, tak bych se rád zastavil
u záběrů kamery někdy z roku 1988, kterou někdo
projel celé město. Vytvořil důležitý dokument.
Za totalitního režimu byly ulice šedivé, neveselé,
všechno oprýskané, neopravené. Podobně vypadal
i život. Rudá šeď. Co nebylo posvěcené komunisty,
nemohlo se konat. Veškerá občanská aktivita byla
utlumena.

Po roce 1989životnajednoueruptoval.
SBohumilemSmrčkou (což byl velmi tvůrčí člověk)
adalšími známými jsmevymýšleli, coby sevTáboře
dalo vytvořit, aby bylo veseleji, aby život zase začal
pulsovat. K tomu jsme třeba jako pokus v Táboře
uspořádali tzv.Českoubesedu,kdebylihlavněhistorici
adalšíelitníosobnosti,kteréseznovaobjevilypolétech
nascéně.Kolemtajemníkaměstskéhoúřaduinženýra
Slabéhosezasesešlatakétakováminipracovnískupina,
kterásidalazaúkolTábornějakpozvednout.Přemýšleli
jsme, co vykonat proměsto nového kromě toho, že
opravíme silnice. Chtěli jsme Tábor oživit hodně
dominantněamanifestačně.Pragmaticky jsmevyšli
znejdůležitějšíhomezníkuvdějináchobce,tj.zhusitství.

Pracovali jsmesedvěmamyšlenkami, aleobě
najednounešlyuskutečnit.Jednamyšlenkabylasetkání
Táborů,druháhusitskýchměst.Kvůli setkáníTáborů
jsme jeli na izraelskouambasádusdotazem,zdaby
Izraelcibyliochotnisetakovéhosetkánízúčastnit. Jak
známo,Táborse jmenujepodlebiblickéhoryv Izraeli
KfarTavor.Ambasáděsetolíbilo.Poslalazamnounáměst-
kaministrakultury Izraele, který řekl, žeby to chtěl
upořádatsámavIzraeli.Nakonecztohosešlo.Táborů
jepo světě hodně anebylomožné to zorganizovat

izbezpečnostníhohlediska.Zůstalanámmyšlenkana
setkáníhusitskýchměst.Nevěděli jsme, jak sena
německé straněnahusitství pohlíží, zda tamhusité
nejsoustále zapsáni jakonepřátelé.DoktorDrda
zmuzeanadnesl, ževNeunburguvormWaldjeskvělý
člověk, TheoMänner, který tampořádádivadelníhru
oválčeníshusity.Zkontaktovali jsmeho.Napsalnám,
ževNěmeckujeněkolikobcíaměst,kterébysemohly
zapojit,protožehusitskouminulostížijí.Tonáspotěšilo,
chtěli jsmeTáborvystrčitdosvětaanehrátsi jendoma
nanašemdvorečku.TheoviMännerovi jetřebahodně
poděkovatzapráci,kterouproTáborskásetkáníodvedl
naněmeckéstraně.Bylobydobrémuhodněexplicitně
vyjádřitdíky.

Muselijsmetaképřekonatpochybnostinatáborské
radnici,kdetoněkterýmlidempřipadloorganizačně
mocnáročné. Z vedení nás podpořila jenmístosta-
rostka paní Jeřábková, kterámyšlenkuoznačila za
výbornou.Nakonec seprokonání vysloviloněkolik
podstatných institucíměsto,muzeum,husitská
církev.Radnicenechtělaprvní ročník,atakvelkouakci
zaštítit oficiálně.Založili jsmeprotoNadaci Tábor.
Oběhli jsmesponzory,dali jsmedohromadypeníze.
Teprvedruhý ročník, když seprokázalo, že tobude
fungovat, si už vzaloměstopodsvákřídla. Táborbyl
první,kterýhistorickéslavnostiuspořádal,ostatníměsta
knámjezdilapro inspiraci. Jsemrád, že festival je tu
doteď,byťjetojenlidováslavnost,kterádnesužmaličko
zapadámezi všemi slavnostmi napříč republikou.
TáborákyaleTáborská setkání stáleoslovují. Člověk,
který navrhl, kdy slavnosti dělat, bylmuzejník Petr
Brátka, který vymyslelumístit je vkalendářidopůlky
září,abyseprotáhlaturistickásezona. Ideouslavnosti
bylootevřít sesvětuapozvatsvětsemknám.

Doc. RNDr. Jiří Vaníček, CSc
starostaměsta v letech 1990–1998

MVDr. Jiří Návara
místostarostaměstav letech 1990–1998

1995



Dopodtextujsme si dalimotto: potkat se, poznat se,
porozumětsi.DoTáborapřijelařadacizincůzpartner-
skýchměst,hlavněNěmců.Polétechtotalityjsmezačali
zasesvobodněkomunikovatakonzumovathistorii.

První ročník Táborských setkání byl skromný.
Naplánovali jsmesitřičásti:husitologickoukonferenci,
výstavyahistoričnoneboli lidovouzábavu.Tehdymi
doporučil dr.Drda, abychk výkonuhistoričnaoslovil
PetraNůska. Byl to dobrý tip. Dělal vždy profipráci.
Byla to jehoparketa, udělal vše přesvědčivě.

Mockrát jsmepřemýšleli o propagaci Tábora.
Historiejemajoritní,učili jsmeseonícelédětstvíakní
patří třimístnídominanty,nakterýchjsmesevždycky
shodli: husité, středověképodzemía Jordán.To jsou
hlavníatributyTábora.Nápady,sekterýmisecyklicky
přichází, žehusity jetřebavdějináchTáboraupozadit,
je třeba odmítnout.Historii nesmažete. Je třeba se
nanivždyrozumněpodívat.Táborsesvýmdějinným
vzplanutím jakoby se v českýchdějinách opakoval.
Našihusitští předci přišli na horu Tábor 200 let před
Lutherovou reformací církve.Předběhli jsmedějiny
ocelouepochu.Stehdejší reformacícírkvetodopadlo
špatně,protožehusiténenašli spojence.Podobné to
bylov roce 1620, 1938, 1968.Našipředkovépřicházeli
sezajímavýminápady,alenedokázalidátdohromady
peníze, organizaci, propagaci a hlavně spolupráci.
Proto jsmejidalidovínkuTáborskýchsetkání.

Namyšlenku, že husité byli pouze lapkové, je
třeba sepodívat vkontextudoby.Konferenceo Janu
Husovi, kterou jsmev90. letechuspořádali, se tímto
tématemtakézabývala.Nahusitství je třebapohlížet
jakonahnutí sespoustouprogresivních idejí inegativ-
níchprojevů. Jetřebaporovnávattehdejší reálie.To,že
hustévyrazilinaspaniloujízduapřitomvypálilivesnice,
tobylodnešnímpohledempolitováníhodné,aletenkrát
úzus. Dělaly to všechny armády středověku. Nikdo
ssebounetáhlspížnívojsko,kterébymělodostatečné
zásobyproviantu. IKarel IV.,kdyžsevracelzFranciepo
korunovaci na císaře, umožnil svýmvojákůmplenit
vesnice za účelemzískání potravin.

FestivalTáborskásetkáníneodlučněpatřído
životaměsta. Jetohezkálidováslavnost,připomínající
významnoumístní i celostátní historickouudálost.
Nese sevodlehčenémduchu,prosta těžkých intelek-
tuálních úvah. Účastníci si chtějí na slavnostech
oddechnout, pobavit se, zrelaxovat, dát si klobásu
a pivo, koupit si nějaký suvenýr. Potěšit svůj zrak
dovednostmikumštýřů.Toneníodvěci.Kživotupatří
i lehký tón. Přeji si, aby Táborská setkání veměstě
vydržela idodalších let, aby si festival zachoval svoje
původní jádro anezměnil dramaticky svůj obsah. 1997

1997 1999

2006



Táborská setkání –historie i současnost
Táborská setkání jsou promě srdeční záležitostí.
Od prvního ročníku jsem jako vedoucí odboru
investicnaměstskémúřaděpatřil do týmu,který se
podílel na jejich přípravě i průběhu. Mohu tedy
hodnotit jejich vývoj od učednických let v prvním
desetiletí, přes jejich vrchol v desetiletí druhémaž
do současnédoby.

Vprvnímdesetiletíbychvyzdvihlzápal,sekterým
sepořadatelé vrhli doakce, kterámělavytvořit novou
příležitostpro setkání rodin,měst i státůvhusitském
Tábořea taképrodloužit turistickousezónuveměstě.
Nikdoneměl žádné zkušenosti s pořádáním takové
události,alezevšechsil sesnažiloúspěchmezidomá-
cími ihosty.Apostupněse todařilo, i kdyžnevšichni
radní tomupřáli. Rád jsemsepakodčtvrtého ročníku
vpozicimístostarostypřidaldoúzkého řídícího týmu
slavností. Z obdobných slavností v Německu jsem
přivezlmyšlenku zapojení vedeníměsta do histo-
rickéhosobotníhoprůvoduavlastnímpříklademtak
přivéstdalší Táborákykaktivníúčasti na slavnostech.
A zabralo to senzačně. Každým rokemsepřidávaly
dalšíadalší stovky lidí v průvodu. A organizační tým
setkánípracovalvespolupráci sagenturouA.R.G.Ona
vyzdvihnutí slavnostímezinejvětšíanejlepšíhistoric-
késlavnostinejenvČechách.Významslavnostípodtrhli
svojípravidelnouúčastípředsedovéoboukomorparla-
mentu,předsedovévlád,ministři, velvyslancimnoha
zemí a samozřejmě i starostové partnerských i přá-
telskýchměst z Čech i ze zahraničí.

Vstupdodruhéhodesetiletíbylpoznamenánvroce
2001 útokemna newyorská dvojčata a v roce 2002
povodněmi, které zasáhly i Lužnické a Tismenické

údolí. První událost znamenala zrušení pátečního
programukvůli státnímusmutkua tadruhávázala
velkou část pořadatelského týmunaodstranění
následkůpovodní.Obaproblémyorganizačnítým,který
jsemmělv tédoběčest řídit, zvládl skvěle.Avěhlas
slavností dále rostl doma i v zahraničí.DoTábora se
jezdili učit zdalšíchměst.Zučedníků se stalimistři
svéhooboru.Největší historická slavnost vČechách
lákala tisíce lidídoTábora.

Poslednídesetiletí v téhistorické části postupně
ubírána leskuasází vícenakoncertní část, pokteré
část veřejnosti volá. Jsempřesvědčen, že tudy však
cestakjedinečnostinevede.Kulturníhudebnífestivaly
semohoukonat téměřkdekoliv.Historickéhusitské
slavnosti v autentickémprostředímůženabídnout
máloměstaTábornavždyzůstane jedinýmměstem
nasvětě, kteréhusité založili. Věřím, žepoodeznění
koronavirovékrizeseslavnosti vrátí kheslu,které jim
bylodánodovínku:„Potkatse,poznatse,porozumětsi.“

Ing. František Dědič
starostaměsta v letech 1998–2006

Víte, kdyžpřevezmetezodpovědnost za společensko-
historický festival, kterýmá návštěvnost kolem
20 000 lidí a vysokou prestiž, nemá smysl něco
dramatickyměnit. A tak jsemdost poslouchal rady
mainstreamové, jakkoliv jsemspíše konzumentem
okrajových žánrů.

A také jsem vycházel z poznání, že kulturní
dramaturgie byla léta založena vyváženě a kvalitně
LenkouHorejskovou a stejně tak jsem vnímal ne-
zpochybnitelně profesionální rukopis „historična“
agenturyA.R.G.O. aPetraNůska.Bylonačemstavět.

„Táborky“ jsouovšemprovedeníměsta také
nervy a pořádnýdíl zodpovědnosti. Páteční večerní
pochodňový průvod s živými koňmi a otevřenými
ohni, akusticky a divadelně náročný zahajovací
ceremoniál s řadou rizik a také tehdejší ohňostroj
uprostředměsta… Až kolem půlnoci se celému
organizačnímu týmuvždy trochuulevilo.

Jakkoliv si o tomlidémyslí všechnomožné ine-
možné, také společenská stránka akce je náročná.
Nezanedbat nikoho zhostů, zejména zahraničních,
dodržetprotokolvystupovánípolitickýchšpiček,stejně
takvěnovatčasdobrovolníkůmapomocníkům sto-
jícímvpozadí,hlídat sioutfitazásadněnepítpanáky.
Ano, i to byly promne „Táborky“.

Perlička – zážitek: Jak bymne v roce 1982 na
jednom z posledních koncertů Pražského výběru
vKaplicipřed jehozákazemnapadlo, žebudujednou
v roli starosty s touto kapeloupodepisovat smlouvu
ovystoupenínatáborskémměstskémfestivalu?!

Sumárně: „Táborky“ jsemnikdy nevnímal jako
nějakou„posvátnoukrávu“, aleprávě jakopříležitost
k setkávání, tak jakmají v názvu. Byla tomožnost
– zejména v období výročí Koncilu 2014 až 2018 – se

setkat s osobnostmi kulturní, akademické i církevní
sféry, stejně jako s lidmimimo záři ramp, ale také
skvělými a zajímavými.

Jsemzatovděčný.

Ing. Jiří Fišer
starostaměsta v letech 2010–2018

2015



Věděli jsme, co chceme.Po třiceti letech jeevidentní,
že jsmena to šli správně.

PopisovatatmosféruvTábořeanaradnicivprvní
polovině devadesátek by vydalo na samostatnou
knihu. Byla to doba plná pozitivní energie, ochoty
a kreativity. To se projevovalo i v neskutečném res-
pektumezi politickýmvedenímměsta a odborníky,
kteří svémuměstuvěnovalinaoltářnejennápady,ale
i čas a práci. Strategie rozvoje města vznikala pod
tlakemazapochodu.Tábormělštěstí -bylozaděláno
na rozvoj vevšechoblastech.Zásadnímbodemse
stal festival Táborská setkání.

Kdo tenkrát s tímnápadempřišel? Tak taotázka
nestojí,bylonásněkolik.Táborskásetkánímělabýtod
počátku fenoménem,nakterémsedástavět.Nešlo
„jen“okonkrétníprogramvsobotuodpoledne.Chtěli
jsmepostavit na nohy kulturní kreativní odvětví
(řečenodnešníhantýrkou), kteréTáborákyubezpečí,
žežijí veměstě,kdestojízatožít.Odvětví,kteréotevře
městskébránynávštěvníkům,kterédáživotmrtvým
lokalitám, které akceleruje i rozvoj infrastruktury
v širším smyslu. Zásadní pro nás byly také otázky
historické identity Tábora, jejíž podstata spočívá
předevšímvduchovnímkontextu.

Etablovali jsmeEuropeanHeritageDays (Dny
evropskéhodědictví), hledali jsmeatraktivnímísta
iobjektyvhistorickémjádru,vybíralikonkrétníhistorické
události apřemýšleli, jak jeodvyprávět.Zvali jsmedo
husitskéhoTábora přátele změst, která shusitstvím
souvisela(většinoujehusitivesvédoběsrovnalisezemí),dali
jsmeimpulskekumenickýmbohoslužbám.Řešilijsme,
jak produkovat autentický festival, který se dostane
Táborákůmpodkůži,kterýbudemimořádnývkontextu

festivalů aměstských slavností unás i v zahraničí…
Tehdymělopolitickévedeníměstaútlousestavu

–starostaadvamístostarostové. Tři osobnosti, které
táhlyza jedenprovaz. JiříVaníček, JanaJeřábkováaJiří
Návara. Stáli u založení festivalu. Každý přinesl do
vínkuvlastníosobitoučást.Zásadnímmotorembyl Jiří
Návara.Mělvizi inaléhavoupřesvědčivost.Výjimečný
manažersvelkouodvahou,tahemnabranku,aleiocho-
tounaslouchat.VedleTáborských setkání zorganizo-
valmimo jiné i legendární „Cestupostopáchmistra
JanaHusadoKostnice“ (1995).

NavznikuTáborskýchsetkánísepodílelomnoho
lidí,napříkladzHusitskéhomuzea–ředitelMilošDrda,
originální výtvarníkPetrBrátkaapředevšímrenesan-
čníBohumilSmrčka(bylvtédoběitáborskýmradním).
Zásadní byla invence výjimečné české fotografky
MarieŠechtlovéajejídceryMarieMichaely,ale i šéfa
archivu Rudolfa Tecla. Své všestranné knowhow
uplatnilotáborskédivadlo–předevšímředitelKarel
Daňhel adramaturgMarcelKříž.Mnohozkušeností
přinesl přední český tenorista ve výslužběDalibor
Novotný…Postupněsepřidávalydalší táborskéosob-
nosti a instituce – spontánně, s báječnými nápady.

Oživlouhistorii postavil PetrNůsek. Počínaje
pátečnímpříchodemhusitůnaTáborpřesstředověký
trh,oživlázákoutíStaréhoMěsta,ažpodenníčinoční
show skupin historického šermu. Všechno jsme šili
Táborunamíru, všechno tu více, tuméně souviselo
s historií města. Díky PetruNůskovi jsmeměli na
„Táborkách“izajímavéšermířezezahraničí,kteréjinde
v České republice nikdonemohl vidět. I díky němu
mohliTáborštív roce1995putovatpostopáchmistra
JanaHusaaždoKostnice.

Měl jsemšťastnourukunalidivnejužšímtýmu.
LenkaHorejsková, IrenaGrulichová,MarcelaDrdová,
JanaNováková, JanaStránská, IlonaRadoňová,Aleš
Gucko…Na radnici i vměstskýchpodnicích jsme
rozsvítilibáječnouatmosféru,vrozhodujícíchchvílích
námpomáhali úplněvšichni včetněHanyRandové,
FrantiškaDědiče, JanyBorské (budoucí starostové
amístostarostka)…Odzačátkujsemvěděl,žecelýsvůj
profesní život na Táborských setkáních nestrávím.
Musel jsemtedy festival i jehoprodukcipostavitna
vlastnínohy.Sodstupemčasujezřejmé,žetoklaplo.
Většinamýchkolegůu„Táborek“zůstaladalšídlouhá
desetiletí, někteří dodnes.

Táborskásetkánívroce1992považuji spíšzanultý
ročník.TestovalijsmemožnostiStaréhoMěstaamožno-
sti jejich kreativního využití. Otevřeli jsmeněkolik
zásadních staveb, které čekaly na svou rekonstrukci
– napříkladprostoryhradu,kdemělbýtobrovskýklub
SSM, táborskou Střelnici a kostel Narození Panny
Marie v sousedství augustiniánskéhokláštera.Zájem
Táborákůnásohromil.Tisíce lidívšehověkuchodilyse
svačinamivbatohupoStarémMěstěaužívalysipříjem-
né chvíle babího léta odruhémzářijovémvíkendu.
Prodalšíročníkfestivalujsemmuselpostavitprodukční
tým.TehdypřišlaiLenkaHorejsková(pomémodchodu
zradnicevedoucíOdborukulturyacestovního ruchu,
pozdějitáborskámístostarostka).Táborskýmisetkáními
naplno žila přes dvacet let. Její zásluhou festival žil
i rostl, program nadchl a i přesmeteorologické
vrtochyse„Táborky“stalyskutečnýmsvátkemTáboráků.
Návštěvnost se šplhala ke 30 tisícům.

Táborská setkání ovlivnila vznik kroužkůhisto-
rického šermuveměstě, další soubory, spolky i indi-
vidualityměly zájemchodit do sobotníhoprůvodu
vhistorickémoblečení, ale i naobyčejnouprocházku
poStarémměstě.Vznikloněkolikvýtvarnýchsoutěží,
tematických výstav i performancí. Lidé si zvykli, že
přirozenýmcentremvýznamnýchudálostí jeŽižkovo
náměstí, které doznalo zásadního oživení. Investice
postupnětekly idonáměstíMikulášezHusi.Došloke
zdařilé rekonstrukci Tržníhonáměstí a atraktivních
hradebvsousedství.Poté,co jsmeinscenovalivelkou
nočníohňovoubitvupodhradbamiuTismenického
potoka,bylo jasné,žedojdekrevitalizaciceléhoúdolí
(vzniklaautentická rekreačníměstskázóna).

ZásadnímbodemnatáborskémapěsestalHousův
mlýnprodomácí izahraničnínávštěvníky,kteříhledají
speciální zážitky zhistorie, ale třeba i fandí zákulisí
velkýchfilmovýchprodukcí.Festivalpostrčil i instalaci
orientačního systému, výstavbuparkovišť v centru
města,aletakévznikGalerie140,GalerieURadnice,atd.

Málo se dnes ví, že Táborská setkání urychlila
vznikměstské vlajky. Tábor siceměl oddob císaře
Zikmundaměstskýznak,alevlajkunikoliv.Společně
svýtvarníkemPetremBrátkoujsmeřešilihistorické
aduchovní kořenyměstaa jejichmožnou
vexilologickoupodobu.Poschváleníměstskouradou
aPČR jsmevlajkuTábora (a tím i symbolickébarvy
města)oficiálněpředstavili při zahájeníTáborských
setkání v roce 1995. Autoremvlajky je Petr Brátka.

Vroce2020TáborskásetkánízdecimovalCovid-19.
Zbylo několik oživlých lokalit a z celého festivalu si
nejvícpamatujivinobranínaKotnově.Trochusmutný
pohlednafestival,kterýjsemzakládal.Chtělbychproto
„Táborkám“popřát,abyjevdalších letechneničilyani
pandemievirové, ani volební.Vnímámje jakoživý
odkaz báječného začátku devadesátek, ale i jako
odkazstředověkéhokvasuspojenéhosdramatickou
etapouevropskýchdějinkrvavéhozápasuocírkevní
reformaci.MomentvznikuTáboranevyvanulanipo
600letech.Protochcifestivalupopřátnávratkekořenům.
Táborskýmsetkánímať sedaří. Táborská setkání ať
se (hlavněTáborákům) líbí!

Závěremchcimocamocpoděkovatvšempart-
nerůmikolegům(aťuž jsemjetadyzmínilnebosena
jejich jménavdanémprostorunedostalo), sekterými
jsmesenaTáborskýchsetkáníchvdobrémizlémpot-
kávali.Skvěládoba,fantastickáakce,báječné vzpomín-
ky.Zvláštnípoděkovánípatří těm,kteřínanásdnesuž
shovívavěshlížíz táborskéhonebe.Bylomictí,přátelé!

1995

Ing. JanMrzena
vedoucí Odboru školství a kultury v letech 1991–1996,
předsedaNadačního fondu Táborská setkání



Táborská setkáníprodlužují pocit, že léto ještě
neskončilo
Největší historický festival v našem regionunese ve
svém názvu slovo setkání. Pro mě osobně tomá
přímo symbolický význam.Na více než dvacetileté
cestě při jeho organizaci a řízení jsemměla tu čest
setkat se a spolupracovat se spoustou skvělých lidí.
A tak bych svůj příspěvek chtěla věnovat jakopodě-
kování především jim, lidem, bez nichž by Táborská
setkání nemohla vyrůst a stát se akcí, na kterou se
těší nejen Táboráci, ale i návštěvníci z celé republiky
a zahraničí.

Kdysimi jedenkamarád řekl, že „Táborky“ jsou
takovémojetřetídítě.Trochutotakje.Kdybysesečetl
čas,který jsemvěnovalasvýmdětem,ačas,který jsem
věnovala „Táborkám“, kdoví, jestli byděti nezůstaly
ošizeny…Nebyla jsemuzrodufestivalu, to„dítě“ jsem
spíševychovávala.V roce 1992 jsemnaměstěnepra-
covala.Prvníhoročníkujsemsezúčastnilavroce1993.
TehdejšívedoucíOdboruškolstvíakulturyJanMrzena
mi jakobrigádnici svěřil úkol řídit infocentrumpro
účastníky festivalu, a takmě vlastně k „Táborkám“
přivedl.Pracovalitamstudenti,kteřísestaralionávštěv-
níkyzezahraničníchměst.Poskytovali jsmeinformace
pro účinkující. Tam jsem taképoprvé potkala Petra
Nůska, který zásadněovlivnil podobu festivalu.

Tehdyjsemnetušila,ževdalších letechbudujako
pracovniceodborufestivalorganizovataodroku1996
jakovedoucínovéhoOdborukulturyacestovníhoruchu
iřídit.Táborskásetkáníjsemmělavpopisupráceipozději
jakomístostarostkaměsta.Připravovalajsemcelkovou
dramaturgii,kulturníprogramnajednotlivýchscénách
akoordinovalaspoluprácivšechsložek,kteréTáborská

setkánízabezpečovalyasamozřejměishánělafinance.
Řadulet jsemstálavčelepřípravnéhovýboru,cožbyla
pracovní skupina složená z lidí změsta, z různých
organizací adobrovolníků. Léta jsemtakébylapřed-
sedkyní nadaceMěsto Tábor - Táborská setkání.
Nadace vznikla s cílem shromažďovat finanční pro-
středkyprorealizaci festivalu,atozejménaodpartne-
růzpodnikatelské sféry.

Aleteďjižkprvnímupoděkování, tomíříkekole-
gynímzOdborukulturya cestovního ruchu, znichž
bych ráda jmenovala alespoň ty, které semnoubyly
přímoupočátkůfestivalu.PředevšímMarceluDrdovou,
která postupněpřevzala jeden z nejtěžších úseků -
technické a organizační zabezpečení počínající shá-
něnímbrigádníků,přespřípravunapříkladdopravních
opatření ažkzávěrečnémuúklidu. JaněNovákové,
kterákaždý rokbezvadnězajišťujenáplňDětského
ráje vHolečkových sadech i zázemí pro účinkující.
A jmenovatmusímještěalespoňJanuFarovou,která
sestaráoubytováníastravováníanávštěvníkůzpartner-
skýchměst inašiprvnívýtvarnici JanuStránskou,bez
nížbynevzniklakostymérna, výzdobaměstaa řada
důležitýchpropagačníchmateriálů,či IlonuRadoňovou,
která bedlivě hlídala celé účetnictví.Dík patří i všem
dalším,kteří postupněpřicházeli do týmuapřebírali
narůstajícíagendu.Ačsenaorganizacifestivalupodílely
i jinéodbory, odborkulturybyl vždyepicentrem.

Zmých kolegů na úřadě bych ráda jmenovitě
poděkovalaalespoňVladimíruHelmovi, vedoucímu
Odboruvnitřníchvěcí,kterýzajišťovalvýběrvstupného,
či RomanuKrausovi z odborufinancí, který se staral
oto,abynávštěvnícimělipestrounabídkuobčerstvení.
Do organizace festivalu byl zapojen i sekretariát

starosty, finanční odbor a další. Ať se naměnezlobí
všichniostatní, kterénemohuvyjmenovat…

Šťastné bylo to, že se část práce svěřila lidem
změsta a dalších organizací, a další část, ta profe-
sionálněnáročnější, agenturám.Tady je třebanaprv-
nímmístězmínitPetraNůskaajehoagenturuA.R.G.O.,
která létazajišťovalahistorično.Petrspolusesvobod-
nýmšermířskýmmistremPeteremKozouvytvářeli
přímoproTábororiginální scénáře.Majitel agentury
ZvukPetrPřívozník,který létazabezpečovalozvučení
festivalu,zasepřicházelsnápadynavylepšeníprogramu
po technické stránce.Zásadní je, že sevždy sešel tým,
kterýfestivalemžil.Někteřítomělinadrámecsvépráce,
jiní jakosvouprofesi.

Má velká poklona patří klukům z Technických
služebTábor, zejménaoběmaPepůmKoudelkovým,
kteří pro nás udělali první poslední, někdy to byla
doslovakouzla.Předtřicetiletynebylytechnickémožno-
sti jako dnes, spoustu věcí jsme dělali na koleně.
Vzpomínámsi, jak jednoupřišelPetrNůsek,žeúvodní
ceremoniál udělámenahusitskémvoze, jenže bylo
třebavymysletkvozuschody.Šla jsemdojednémístní
firmy, jestlibynámtakovéschodyjakosponzorskýdar
nevyrobila a povedlo se. Bez nadšení, kdy lidé dělali
spoustuvěcínadsvépovinnosti, bynicnevzniklo.

Poděkovánídoslovanadruhoumíříkpartnerům
Táborskýchsetkání.Kdyžfestivalvznikal,bylapředstava,
ženafinancováníbysez jednétřetinypodíleloměsto,
z jedné třetiny partneři a z jedné třetiny vstupné.
Město dávalo nejdříve 150 apak řadu let 500 tisíc
korun. Ze vstupného, odpartnerů anadotacích se
podařilo získatdalšífinance, aby festivalmohl růst.
Musímvyseknoutpoklonuvšemfirmám,převážně
táborskýminadregionálním,které festivalu zůstaly
věrny za všech okolností. Byli to právě podnikatelé,
kteří násorganizátorypodpořili i ve chvílích, kdy se
odpůrci festivalunavlékalidozbroje.Dnessifirmydo
Táborazvouvdobě festivalu svéobchodnípartnery
a ukazují jim, jak je město nádherné a vnímají
„Táborky“ jakodobroupříležitost k propagaci. Ale
nebylo vždy jednoduché je pro partnerství získat.
Neposílali jsme jennějaký dopis, ale poctivě jsme
firmyobcházeli, vysvětlovali, co festivalpředstavuje.
Nazákladěvzájemnédůvěrysepakdostavilaspolupráce.
Podporapartnerůbylazásadní,stejnětaknávštěvníků,
kteřízaplatilivstupné.

Na tom, že se zmaléměstské slavnosti stal
mezinárodníhusitskýfestival,okterémjsmehovořili
jako o největším v Evropě,měla velký podíl účast
agenturyA.R.G.O.Slovauznání jsmesklízeliodzahra-
ničníchdelegací.TřebavNěmeckusetakovéfestivaly

takékonají, alepartneři říkali, že vmenšímměřítku.
Tobylhezkýpocit.Navzájemjsmese inspirovali,
vpočátkumyodnich,později ioniodnás.Uagentury
A.R.G.O. bylo důležité, že jsme vybrali někoho, kdo
tvořilprogramproTábornamíru,žetonebylafirma,
která stejnýprogramnabízela vevíceměstech.Petr
Nůsekobčaspřicházelsnápady,snadsázkouřečeno
sevzdušnýmizámky,a já jsembylaten,kdojemusel
posaditdoreality.Vždyjsmesesnažili vymysletněco
nového,originálního.Nafestivalunenínejnáročnější
pozvat kapely a poskládat program, to bylo spíše
potěšení,kteréčlověkmohldělatdomapovečerech,
složitější je dát dohromadyorganizační a technické
zázemíasamozřejměfinance.Prodivákajeto leckdy
neviditelné,proorganizátory jetoobrovskýkuspráce.
Provšechnyjsmepřipravovaliorganizačnínoty,podle
kterýchsepakjelo.Bylytohodinyvymýšlení,domlou-
vání,nervů.Aletaradost,kdyžtoklaploa lidi sebavili,
stálazato.

Chci také poděkovat dobrovolnýmhasičům,
kteří asistovali uprůvodůaohňostrojenanáměstí.
Udělat takvelkýohňostrojuprostředměsta, tobyla
neskutečná „facha“. Musím vzpomenout autora
ohňostrojů Petra Buriana, který, tuším roku 2009,
přišel snápademvytvořit videomapping.Tehdy to
byla novinka amoc se ještě nedělala. Opět to byl
program,kterýbyl vytvořenpřímoproTábor, tehdy
jakopozdravnašimpartnerskýmměstům.Nesmím
opomenoutvýznamstudentů,brigádníků,výběrčích
vstupnéhoadalšíchdesítekdobrovolníků.

Za zmínku stojí propagace, bez níž se žádná
kulturní akceneobejde.Měli jsmeštěstí na šikovné
grafiky i fotografy, spolupracovali jsme sčeskobudějo-
vickou agenturou eF FrantiškaNárovce a později
s grafikemGustavem Fifkou, který sídlí v Táboře.
Plakátyměly jednotnývizuální styl, naprvnípohled
bylo vidět, že se jedná oplakát Táborských setkání.
Byl tonápad jednohozezakladatelů festivalu Jiřího
Návary,žeplakátmusíbýtunikátní.SpolečněsPetrem
Nůskemjsmepakvymýšlelia fotili různátémata.Lidé
se oblékli do kostýmů, účastnilo se i vedeníměsta.
Mnohokrátejsemsijelanacelostátnísoutěžprocenu
zaplakátyTáborskýchsetkání,kterébylydáványzavzor.

FestivalTáborskásetkáníneníjenkulturníudálost,
ale je to i produkt, který přinášíměstu amístním
podnikatelůmpeníze. Někteří obyvatelé Starého
Městafestivalmocrádinemají,protožejimnarušína
několik dní jejich poklid.Myslím si ale, že pozitiva
převažují. Jedenhostinskými říkal, že to, co vydělá
o Táborkách, jinak vydělává celýměsíc. Také bych
chtělazmínit, žeřadalidízpočátkufestivalunefandila,

Ing. Lenka Horejsková
vedoucí Odboru kultury a cestovního ruchu v letech 1996–2010,
místostarostkaměsta v letech 2010–2014



neboonichměla jinoupředstavu,bylyto leckdytvrdé
útoky, někdy politickymotivované, ale nakonec se
z řadykritiků stali i přátelé festivalu. I to jedůkaz, že
jsme šli správným směrem a poděkování v tomto
ohledu náleží všem členům vedeníměsta, kteří za
Táborskými setkáními stáli a pomáhali jejich růstu.

Táborská setkání prodlužují turistickou sezonu,
prodlužují pocit, že léto ještěneskončilo. Festivalpro
mě vždy byl obrovskýmmnožstvím inspirujících
setkání a rozhovorů s lidmi. Jsemnesmírně ráda, že
jsemtudlouhoucestumohlasnimiprojít.Doufám,že
vestejnémduchubudouTáborskásetkánípokračovat.

Závěremjednoosobnípoděkováníposílámtam
nahorumémaminceaotčímovi,kteřímikaždýrokpo
dobupříprav i konání festivaluhlídali děti. Bez jejich
pomocibychseneobešla.Adruhémýmdvěmasynům,
kteřímělipromouprácivždypochopení.

2000 2.místo v soutěži propagačníchmateriálů „Tourpropag 2001“ v kategorie PLAKÁT – Táborská setkání 2000
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2.místo v soutěži propagačníchmateriálů „Tourpropag 2009“ v kategorie PLAKÁT2.místo v soutěži propagačníchmateriálů „Tourpropag 2008“ v kategorie PLAKÁT



2.místo v soutěži propagačníchmateriálů „Tourpropag 2008“ v kategorie PLAKÁT





JanMíka – FILMOFON, režisér, animátor
Táborská setkánímají velmi výstižný název. Slavnostní zahájení, průvody, trhy,
představení, koncerty - proměosobně to vše vytváří předevšímpříležitost se
alespoň jednou za rok setkat s lidmi, se kterými se běžněnevídám. Bavímě
procházet městem a nahodile potkávat známé, které také festival přilákal.
V tom osobně spatřuji největší smysl celé akce. Díky velkým Táborským
setkáním se odehrávají důležitějšímalá táborská setkání.

Martin Svatek, šéfkuchař HoteluNautilus,
člen kuchařského národního týmu ČR
JsemTáborák a jsem rád, žemyšlenka setkávání na slavnostechměsta vznikla.
Setkání lidí z celého světa je úžasné. Těším se, že v září zamnoupřijedemnoho
báječných lidí a že se vzájemněmůžemev lidské a přátelské atmosféře užít.

Michael Boroš, cyklokrosař
Táborská setkání jsoupromě slavnost, na kteroumůžemebýt pyšní. Bez tohoto
festivalu si Tábor již ani nedokážu představit. Vždy se rád podívámna průvod
v dobových kostýmech, ochutnám staročeskou kuchyni a podívám se na
šermířské souboje. Pravidelně se jezdí zúčastnit přátelé z různých koutůČech
a také ze zahraničí.

Martin Šonka,mistr světa letecké akrobacie
letecké série Red Bull Air Race
Táborská setkání jsou skvělá příležitost užít si našeho krásného
města jak přes den, kdy na každémkroku je něco k vidění, nebo
večer nanáměstí při nějakémkoncertu. „Táborky“mají
fantastickou atmosféru adíky nimmámvýbornoupříležitost
vyvést děti ven a chytře jimvyprávět o historické výzbroji,
řemeslech apod.

Karolína Berková,mezzosopranistka, operní pěvkyně
Táborská setkání vnímámužod svých studijních let. Z Konzervatoře v Českých
Budějovicích jsem domů do Tábora jezdila na sobotu, neděli. Nevím už,
který rok jsemzažila svůj první ročník.Moc semi líbilo, jak seměsto vrátilo
v atmosféře dodávných let.Meziménejoblíbenější části programupatří
staročeský a středověký trh. Průvodměstem i s partnerskýmiměstymě často
dojal. A když jsemv roce 2006 jakonovopečenámaminka šestitýdenního syna
zpívala nanáměstí silnoupíseňKtož jsú boží bojovníci, byla jsemhrdána to, že
jsemse v Táboře narodila. Jsempatriot.

Kristian Kodet,malíř
Jsemsrdcem Jihočech, i když jsemsenarodil v Praze.Můj otec, kterémunebyl
dovolen ateliér v Praze, si v roce 1953 koupil chalupublízko Tábora, kde si
vybudoval atelier ze stodoly (zde také vytvořil sochu Lužnice, která je ve sbírkách
Národní galerie). Táborsko patřilo kmémumládí, kde jsemvyrůstal, chodil půl
rokudomístní školy zlepšovat si vysvědčení, a kde jsemzačínal i smalováním.
Uběhly léta studií, emigrace, přišel návrat, a tak jsemopět zakotvil v jižních
Čecháchnedaleko Tábora.Moje první návštěva Táborských setkání byla v roce
2001, kdy jsemzačal budovatmuzeum tři generací Kodetů v Táboře. Byl jsem
nadchnut atmosférou slavností, nočnímpochodemměstemzahřmění bubnů,
atrakcemi, které připomínaly dobu středověku ahusitské doby. Každoročně
jsmezvalivšechnyznámé,abysenatáborskéslavnostipřijelipodívat.Akaždoročně
slavnostiodtédobynavštěvujiatěšímseinaty letošní, těšímse,žeopětprojdeza
zvukububnůstředověkýprůvodvčeles JanemŽižkoutmavýmTáborematakéna
atrakcesnimispojené. Ještědodatek:největšímohylaJanaŽižkyvestředníEvropě
uSudoměřejedíloméhodědečka,sochařeEmanuelaKodeta.

Co pro Vás znamenají Táborská setkání?
ANKETA
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Více fotografií najdete na
www.taborskasetkani.eu




